
1 
 

 

 

EU-borgerpanel om 
energieffektivitet 

Sammendrag af møde 2 

 

 

 

 

 

 

[15.-17. marts 2024] 



2 
 

        

 

       

 

Fra hindringer til løsninger: Sammendrag af det interaktive onlinemøde 
 

På det 2. møde i EU-borgerpanelet om energieffektivitet var der op til 144 deltagere fra hele EU til 

en weekend med onlinedebatter, der fandt sted i et "hyperfair" virtuelt onlinemiljø og Interaktion.  

 

Formålet med mødet var at drøfte og udarbejde de første anbefalinger på grundlag af seks centrale 

emner, der blev fastlagt på møde 1: tre sektorspecifikke emner (bygninger, transport og 

energiinfrastruktur) og tre overordnede spørgsmål (social retfærdighed, EU i en global økonomi samt 

forskellige aktørers interesser). 

 

Som det var tilfældet på det første møde, blev borgerne om lørdagen inddelt i 12 undergrupper, og 

drøftelserne blev struktureret som følger:  

- Brainstorming: Hver af grupperne arbejdede på et bestemt emne og udforskede idéer til at 

forbedre energieffektiviteten. Gennem en proces, der blev ledt af eksperter, udarbejdede 

borgerne hver især 1-2 udkast til anbefalinger vedrørende deres emne. 

- Udvikling: Efter en kort pause finpudsede borgerne deres anbefaling og valgte en 

"ambassadør" til at fremlægge deres idéer for en anden arbejdsgruppe. 

- Feedback og gennemgang: Om eftermiddagen blev arbejdsgrupperne bedt om at arbejde på 

en anden gruppes anbefaling og kommentere, supplere og uddybe. På denne måde kunne 

grupperne arbejde med mere end et enkelt emne og maksimere deres overblik og feedback.  
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Dag 1 
Velkomsttale ved Mechthild 

Wörsdörfer, vicegeneraldirektør – 

Generaldirektoratet for Energi (GD 

ENER): "Princippet om energieffektivitet 

først drejer sig ikke kun om juridisk 

anvendelse. Princippet skal ikke kun 

indføres i krisetider, men følges til enhver 

tid i alle sektorer." 

Et tilbageblik på bidragene på 

medborgerplatformen 

Bidragene til platformen havde fokus på 

ni dimensioner for større 

energieffektivitet: bevidsthed, 

energirenovering, støtte og tilskud, 

mobilitet, solidaritet, opvarmning, 

lagring af grøn energi, belysning samt 

grønne og respektfulde områder.  

 

Eksperternes bidrag 

Eksperter fra videnudvalget gav feedback 

og faglige input om indholdet af møde 1 

som forberedelse til de efterfølgende 

drøftelser. 

 

Dag 2 

Lørdag fandt drøftelserne sted i 

undergrupper. Det virtuelle format 

krævede et par tekniske ændringer i 

begyndelsen af dagen, men det gav 

mulighed for frugtbare drøftelser og 

udvekslinger. 

  

Brainstorming om centrale emner  

Deltagerne drøftede afhængigt af deres 

gruppe tre sektorer (bygninger, transport 

og energiinfrastruktur) og drøftede, 

hvordan disse sektorer kan gøres mere 

energieffektive, samt mere tværgående 

spørgsmål (såsom social retfærdighed, 

EU i en global økonomi og 

interessenternes forskellige interesser) 

med henblik på at udvikle et 

fuldstændigt overblik over 

energisystemet og dets komponenter.  

  

Onlinemøde  

I slutningen af dagen blev deltagerne 

indbudt til et mere socialt og afslappet 

arrangement, som gav dem mulighed for 

at holde kontakten med hinanden og 

nyde en venlig virtuel atmosfære. 

Dag 3 
To mindre plenummøder med 75 deltagere indledte mødets sidste dag. Formålet var at, 

deltagerne skulle udveksle deres synspunkter om onlinemødet og reagere på anbefalingerne. 

Fra hindringer til løsninger – disse mindre plenummøder gav deltagerne mulighed for at dele 

deres personlige historier og erfaringer, og hvad de lærte af deres gruppe. De undersøgte 

spændingerne og kompleksiteten yderligere samtidig med, at de udarbejdede en anbefaling.  

  

Møde i plenum: 

Deltagerne kunne konstatere, at der til trods for, at de ikke havde arbejdet med det samme 

emne eller og havde det samme udgangspunkt for deres overvejelser, var ligheder mellem de 

idéer og løsninger, der blev fremlagt om lørdagen, og udfordringerne lignede også hinanden. 

Ved at komme med nuancerede input fra deres erfaringer var panelet i stand til at udvide 

deltagernes perspektiv og forbedre udkastene til anbefalinger, der vil blive færdiggjort på 

møde 3. Der er stadig nogle åbne spørgsmål, som vil indgå i panelets sidste møde.  

  

  

  

  

Møde 2: Dag for dag 
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Dagsorden for møde 2 
 

Dag 1 

14:30 - 15:30 Velkomsttale og udforskning af Hyperfair-miljøet  

15:30 - 16:20 Fremlæggelse af resultaterne fra møde 1 og input fra 

medborgerplatformen 

16:20 - 18:00 Dybtgående gennemgang med videnudvalgets eksperter om centrale 

emner, der blev rejst på møde 1 

18:00 - 18:30 Vi ser frem mod dag 2 

 

Dag 2 

09:00 - 09:30 Velkomst og brainstorming om emner 

11:00 - 12:15 Arbejdsfase 1: Udarbejdelse af en første anbefaling om et af de seks 

centrale emner 

13:45 - 16:30 Arbejdsfase 2: Forbedring af en anbefaling, der skal forelægges en 

anden gruppe 

Arbejdsfase 3: Nedbrydning af siloer, arbejde på anbefalinger fra en 

anden gruppe 

16:30 - 17:30 Refleksion og socialt arrangement på Hyperfair-platformen 

 

Dag 3 

10:00 - 11:40 De mindre plenummøder: drøftelse af udkastene til anbefalinger med 

andre borgere med henblik på at indsamle feedback og spørgsmål til 

møde 3 

12:40 - 13:25 Plenum: Feedback fra de mindre plenummøder og fremvisning af 

Sylvains grafik af debatterne i weekenden 

13:25 - 14:00 Evaluering af weekenden – og vi ser frem mod møde 3  

 

 

 

  

Klik her for at se optagelsen fra mødet i plenum om fredagen 

Klik her for at se optagelsen fra mødet i plenum om søndagen 

https://player.clevercast.com/?account_id=WE5XLa&item_id=WmEXdw
https://player.clevercast.com/?account_id=WE5XLa&item_id=VzOrXR
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Eksperternes input til de seks centrale emner 

Yves Marignac, Association négaWatt, 

Frankrig: Hvordan fungerer energisystemet? 

Hvilke energisektorer er berørt?  

Linda Steg, psykolog: Hvordan er 

energieffektivitet i første omgang forbundet 

med oplysning og adfærdsændringer? 

Claudia Canevari, DG ENER, Europa-

Kommissionen: Hvad er det aktuelle tekniske 

niveau for EU's nuværende 

energieffektivitetsindsats? 

Arianna Vitali, The Coalition for Energy 

Savings: Hvad er de vigtigste aspekter af 

regulering og bureaukrati, når det drejer sig 

om energieffektivitet? 

Camille Defard, Jacques Delors Energy 

Center: Hvilke muligheder og udfordringer er 

der med hensyn til færdigheder og 

arbejdsstyrke i forbindelse med 

energieffektivitet? 

Reinhard Six, uafhængig konsulent inden for 

finansiering af energieffektivitet: Det helt 

store spørgsmål: energieffektivitet først og 

finansiering?  

 

 
 

  Indtryk fra to eksperter, der deltog i mødet i 

plenum 

Yves Marignac, Association 

Négawatt 

"Energisystemet er komplekst.  For at forstå det 

er vi nødt til at analysere og evaluere alle dets 
komponenter. Uanset om vi taler om transport, 
bygninger eller energiinfrastruktur, er vi nødt til 
at sikre, at alle er i stand til at foretage de samme 
ændringer. Det er et spørgsmål om social 
retfærdighed. Vi er også nødt til at tage hensyn 
til problemet med energiafhængighed. I 
øjeblikket kommer størstedelen af den energi, 
der bruges i EU, fra import. Vi kunne overveje et 
andet energisystem, der kunne være baseret på 

cirkulær og lokal økonomi." 

Linda Steg, professor i 

miljøpsykologi 

"Hvis vi fremhæver de miljømæssige fordele ved 

at ændre adfærd, vil folk blive mere opmuntrede 
til at handle, hvis de er bevidste om disse 
emner.  De oplysninger, som borgerne får, kan 
ikke altid lade sig gøre at følge, eller det er ikke 
attraktivt nok (f.eks. isolering af boliger til lejere 
eller ineffektive elektriske køretøjer, hvis de ikke 
er økonomisk overkommelige for borgerne). Vi 
må huske på, at rimelighed øger accepten af nye 
foranstaltninger. 

" 
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30 møder i undergrupper 
Igennem hele lørdagen besvarede videnudvalgets medlemmer spørgsmål fra arbejdsgrupperne både 

skriftligt og gennem nogle indlæg live i undergrupperne. Deres nyttige viden gav borgerne yderligere 

input til at gøre fremskridt med hensyn til deres drøftelser og anbefalinger, og de gav nye 

perspektiver, definerede centrale elementer, præciserede nogle tekniske punkter og gav adgang til 

flere oplysninger om et bestemt emne. 

 

Q&A med José (72) fra Portugal 

Hvordan har du det 

efter denne online-

weekend? 
 

"Jeg har det godt. Det var 
meget interessant at lytte til de 
forskellige spørgsmål og 
holdninger, som deltagerne 
kom med. Panelet er virkelig en 
læringsproces. Jeg synes, at 
eksperternes indlæg var meget 
nyttige til at få svar på vores 
spørgsmål og gå dybere ind i 
det emne, der blev rejst under 
drøftelserne. Jeg er også glad 
for, at jeg har holdt kontakten 
med nogle borgere, som jeg 
mødte på det første møde, og 
for at vi fik mulighed for at 
drøfte nogle emner igen i denne 
weekend."  

Hvad er det 

vigtigste, du har fået 

ud af mødet? 
 

"Jeg fik mulighed for at 
sammenligne forskellene 
mellem EU-landene: Her i 
Portugal er der et enormt 
bureaukrati, og det tager 
meget lang tid med lange 
procedurer, der gør det 
vanskeligere at gennemføre og 
investere i f.eks. vedvarende 
energisystemer. Jeg fik 
mulighed for at se, hvordan 
energifællesskaber kunne 
fungere som en løsning for at 
sikre energiforsyning, undgå 
energispild og reducere 
omkostningerne. 
Jeg mener også, at eleverne bør 
undervises i dette emne i 
skolen, fordi det er vores 
fremtid, og de bør lære om 
det." 

 

Har du talt om 

panelet med dine 

nærmeste?  
 

"Eftersom jeg havde nogle 

tekniske spørgsmål, bad jeg to 

af mine venner, som er yngre 

end mig, om at hjælpe mig, og 

de har kunnet lære om energi, 

vedvarende energi, transport, 

bygninger, bureaukrati ... Vi 

talte om en lang række emner i 

panelet. Det har gjort mig 

opmærksom på, hvor vigtigt det 

er, at alle har adgang til 

oplysninger om 

energieffektivitet. " 

 

  

De vigtigste tal at huske på 
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Vigtig viden om medborgerplatformen 

 

 

9 dimensioner og 20 emner til borgerne 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Besøg medborgerplatformen 

Kendskab  

Støtte og tilskud 

Energirenovering  

Trafik og blød mobilitet 

Solidaritet 

Opvarmning  Skabe og lagre grøn energi 

Belysning 

Grønne og respektfulde områder 

Øge bevidstheden 
Tilrettelægge møder og 

udvekslinger på alle niveauer 

Informere borgerne om de 

muligheder, de har til 

rådighed 

Opfordre borgerne til at 

ændre deres adfærd 

Uddanne borgerne fra  

en tidlig alder 

Fremme af bæredygtig 

transport 

Udskiftning i stor stil af 

forurenende transportmidler 

Gøre en kollektiv indsats Afhjælpe energiineffektive bygninger Forenkle procedurerne 

Anvende varmeanlæg mere 

effektivt 
Indføre fjernvarmeløsninger 

Indføre tilskud og håndhæve strenge 

standarder 

Afgifter for at tilskynde til et mere 

ansvarligt forbrug 
Investere for at fremme et anderledes 

energiforbrug  

 Ændre belysningsvaner 

 Solidaritet som reaktion 

på den økologiske krise 

Bedre anvendelse og lagring af 

grøn energi 

Beskyttede grønne 

områder 
Grønnere byer 

https://citizens.ec.europa.eu/index_da


8 
 

Weekenden for vores grafiker, Sylvain Mazas 
 

Sylvain Mazas viste udviklingen i drøftelserne på møde 2 med grafikker. Nedenfor ses et eksempel 

på hans arbejde, der viser, hvordan han fremviste arbejdet fra mødet i plenum på en visuelt 

engagerende måde, der i høj grad berigede mødets dynamik. 

 

 

 

 
 

 
 

 

Påmindelse og mål for alle tre møder 
 

Møde 1, 23.-25. februar 2024: Borgernes erfaringer med energieffektivitet og deres 
forståelse af de vigtigste udfordringer for det samlede energisystem.   
 
Møde 2, 15.-17. marts 2024: Fokus på at gå fra udfordringer til løsninger og udkast 
til anbefalinger 
 
Møde 3, 12.-14. april 2024: Opsamling, debat og godkendelse af anbefalinger  
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